



T +33388413193 F +33390214134 <http://assembly.coe.int> pace.com@coe.int

Ref. 382(2011)

World Press Freedom Day

'Democracy and political rights can benefit from media freedom,' says Mats Johansson

Strasbourg, 29.04.2011 - "World Press Freedom Day is a moment to celebrate the right to freedom of expression and information through the media as one of the most fundamental political rights for every individual and for the functioning of democratic societies," said Mats Johansson (Sweden, EPP/CD), the Council of Europe Parliamentary Assembly (PACE) standing rapporteur on media freedom.

"Recent months have shown to the world the power of the free word, and the world has changed and continues to do so. In an era of media based on the Internet and mobile phones, censorship has become virtually impossible. Non-democratic governments, corrupt practices and violations of political rights cannot be kept in the darkness of oblivion any more," he added.

"At the same time, I deeply regret that alarming numbers of journalists are imprisoned or attacked physically in Europe, and that laws are passed which aim at restricting the media. It is no coincidence that the free word is targeted and threatened by many regimes. This makes it all the more important that Article 10 of the European Convention on Human Rights is respected, in order to ensure that democracy and political rights can benefit from media freedom. Therefore, governments and parliaments in Europe should do more today – as we celebrate World Press Freedom Day 2011," Mats Johansson concluded.

Journée mondiale de la liberté de la presse

'La démocratie et les droits politiques peuvent bénéficier de la liberté des médias', déclare Mats Johansson

Strasbourg, 29.04.2011 – « La Journée mondiale de la liberté de la presse est l'occasion de célébrer le droit à la liberté d'expression et d'information des médias. Ce droit est l'un des droits politiques les plus fondamentaux de tout individu et est essentiel au fonctionnement de sociétés démocratiques » a déclaré Mats Johansson (Suède, PPE/DC), rapporteur permanent sur la liberté des médias de l'Assemblée parlementaire du Conseil de l'Europe (APCE).

« Ces derniers mois ont mis en évidence le pouvoir de la liberté de parole et montré que le monde avait changé et qu'il continuait de changer. A l'heure où les médias reposent sur internet et sur la téléphonie mobile, la censure est devenue quasiment impossible. Les pratiques des gouvernements non démocratiques, la corruption et les violations des droits politiques éclatent désormais au grand jour », a-t-il ajouté.

« Parallèlement, je déplore le nombre très inquiétant de journalistes emprisonnés ou agressés en Europe ainsi que l'adoption de lois visant à encadrer les médias. Ce n'est pas un hasard si la liberté de parole est visée et menacée par de nombreux régimes. Il est donc capital de respecter l'article 10 de la Convention européenne des droits de l'homme pour que la démocratie et les droits politiques puissent bénéficier de la liberté des médias. Alors que nous célébrons la Journée mondiale de la liberté de la presse 2011, les gouvernements et les parlements européens devraient être plus actifs », a conclu Mats Johansson.



The Assembly brings together 318 members from the national parliaments of the 47 member states.
President: Mevlüt Çavuşoğlu (Turkey, EDG) - Secretary General of the Assembly: Wojciech Sawicki.
Political groups: EPP/CD (Group of the European People's Party); SOC (Socialist Group);
EDG (European Democrat Group); ALDE (Alliance of Liberals and Democrats for Europe);
UEL (Group of the Unified European Left).

